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Nyomtatott és online sajtó 
 
 

„Háromszázötven petrinjai gyermek visszakapta a jövőjét“ – interjú Szijjártó 

Péterrel, Magyarország külgazdasági és külügyminiszterével 
2024. február 15. – Kepesujsag.com 

A magyar kormányzati támogatással megépített petrinjai általános iskola ünnepélyes átadása 

után Szijjártó Péter, Magyarország külgazdasági és külügyminisztere exkluzív interjút adott 

szerkesztőségünknek. – Egy gyönyörű és korszerű új iskolát avattunk, amelyet teljes egészében 

Magyarország költségvetéséből valósítottak meg. Rekordidőben épült meg az új iskola és az új 

sportcsarnok is. Mit jelentett ma átadni a 1. számú általános iskolát, amely Magyarország 

Horvátországnak nyújtott baráti segítségének az egyik jelentős szimbóluma lett? – Ahogy 

visszaemlékszünk a körülbelül három évvel ezelőtti tragikus természeti katasztrófára, ha 

visszaemlékezünk azokra a képsorokra, amelyeket akkor láthattunk otthon, Magyarországon a 

televízióban, és ha visszaemlékezünk arra az elképesztő kárra, amit a földrengés okozott, 

nagyjából 2000 milliárd forintnyi kárról beszélünk, akkor azt kell mondjam, hogy óriási dolog 

az, ami itt, Petrinjában történt. Mégiscsak arról beszélünk, hogy 350 gyermek visszakapta a 

jövőjét – 350 gyerek tanulhat itt kulturált körülmények között egy abszolút modern iskolában. 

Ezek a gyerekek három éven keresztül hol itt, hol ott tanultak, ahol éppen befogadták vagy 

ahová költöztették az iskolát, ezek átmeneti megoldások voltak, ami nyilvánvalóan tarthatatlan 

hosszú távon. Most nekik adtuk vissza a nyugodt tanulás lehetőségét. Jó volt látni a gyerekeket, 

jó volt látni a fiatalokat, úgyhogy az egy szívet melengető érzés, hogyha az ember, egy kormány, 

egy állam a gyerekeknek tud segíteni. 

 

Szijjártó – Jankovics találkozó: a magyar kormány továbbra is partnere a 

horvátországi magyarok törekvéseinek 
2024. február 15. – Kepesujsag.com 

Szijjártó Péter magyar külgazdasági és külügyminiszter petrinjai látogatása alkalmával külön 

tárgyalt Jankovics Róbert parlamenti képviselővel, a HMDK elnökével a horvátországi 

magyarságot érintő aktuális kérdésekről. A petrinjai új iskoláról már mint a két ország közötti 

barátság egyik fontos szimbólumáról beszélnek, és amelynek az ünnepélyes átadása 

természetesen a két ország közötti kapcsolatok ápolására is jó lehetőség volt. Az iskolaavató 

keretében Szijjártó Péter magyar külgazdasági és külügyminiszter egy külön megbeszélés 

erejéig találkozott Jankovics Róberttel, a horvátországi magyarok parlamenti képviselőjével, 

ahol lehetőség volt az aktuális kérdések felvetésére, megvitatására. Ezek között szerepelt a 

gazdasági stratégia, az oktatás kérdése, az új magyar óvodák működtetése, a választási 

„szuperév” és a sport témaköre is. 
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Romániában meghosszabbították a Szülőföldön magyarul programhoz tartozó 

támogatások kifizetésének határidejét 
2024. február 15. – MTI, maszol.ro, Krónika, szekelyhon.ro 

Az OTP Bank Románia idén február 29-éig meghosszabbította a 2022-2023-as tanévre szóló 

Szülőföldön magyarul program részeként nyújtott támogatások kifizetésének határidejét - 

közölte az MTI-vel a pénzintézet. A bank a kedvezményezettek több mint 99 százalékának már 

átutalta az 1260 lejes (100 ezer forint) oktatási-nevelési vagy hallgatói támogatást. A Bethlen 

Gábor Alapkezelő iránymutatása szerint meghosszabbított határidő azokat célozza, akik még 

nem nyitották meg a támogatás kifizetéséhez szükséges számlát. "Partnereinkkel azért 

döntöttünk a kifizetési határidő meghosszabbítása mellett, hogy bővítsük a lehetőségeit azon 

kedvezményezetteknek is, akik még nem nyitották meg a támogatás átutalásához szükséges 

számlát az OTP Banknál. Arra bátorítok mindenkit, hogy akár az OTP Bank fiókjaiban, akár az 

online felületeinket használva nyissák meg a számlát, és ne hagyják elveszni az aktuális 

kiírásban 1260 lejre emelt támogatás összegét" - idézte Fatér Gyulát, az OTP Bank Románia 

vezérigazgatóját a bank közleménye. Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség nemzetpolitikai 

államtitkára múlt heti budapesti sajtótájékoztatóján közölte: a Szülőföldön magyarul program 

keretében a 2022/2023-as tanévben 221 433 külhoni gyermek és fiatal részesült a megemelt 

támogatásban. Idén is bruttó 100 ezer forintos támogatást biztosítanak a szülőföldjükön 

magyar oktatásban részt vevő bölcsődéseknek, óvodásoknak, általános és középiskolásoknak, 

felsőoktatási hallgatóknak. 

 

Forró Krisztián: A köztársaságielnök-jelöltség nem egy személyes ambíció 

beteljesítéséről szól 
2024. február 15. – Ma7.sk 

Zselízen találkozott választóival Forró Krisztián, a Magyar Szövetség köztársaságielnök-

jelöltje. A nyilvános lakossági fórumon elmondta, hogy köztársaságielnök-jelöltség nem egy 

személyes ambíció beteljesítéséről, hanem közösségünk szolgálatáról szól. Lehetőség arra, 

hogy a magyar közösség érdekei és jogai végre az előtérbe kerüljenek. Hozzátette, hogy a 

magyar kisebbségnek jogában áll, hogy saját érdekeit és értékeit képviselje, a helyi 

önkormányzatoktól egészen az állam vezetéséig, ennek érdekében minden tőlem telhetőt meg 

fogok tenni. “Szereplésem eredménye hatással lesz a felvidéki magyarság lelkiállapotának 

alakulására az elkövetkező időszakban. Fontos lesz közösségünk erősödése és önbizalmunk 

növelése szempontjából.” – mondta. 
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Frunda Csenge: Ciprian Dobre néha összetéveszti a prefektusi hivatalt a PNL 

székházával 
2024. február 15. – maszol.ro 

Betelt a pohár az RMDSZ marosvásárhelyi önkormányzati frakciójában. Megszakítják az 

együttműködést a Liberális Párt tanácsosaival és elindítják az Alexandru György 

alpolgármester leváltási procedúráját is, fejtette ki az Erdély TV 24plusz című műsorában 

Frunda Csenge az RMDSZ önkormányzati frakcióvezetője. A liberális párt, aki eddig koalíciós 

partnerként működött együtt az RMDSZ tanácsosaival az önkormányzati testületben, most 

Marosvásárhely idei költségvetését utasította el. Ennek ellenére a tanácsban sikerült többséget 

szerezni és megszavazni az idei működéshez szükséges tervet. Frunda Csenge frakcióvezető 

szerint a prefektusi hivatal már jelezte, hogy kifogásol néhány tételt a költségvetésben és 

magyarázatot kér. „Reméljük, hogy nem támadja ezt meg, mert akkor leállítja a hivatal 

működését és ez a marosvásárhelyieken csattan. Veszélyezteti ezáltal a város és a lakosság 

mindennapi működését.” – fogalmazott az RMDSZ tanácsosa. 

 

Felmérés: a háromszéki magyarok jobban bíznak a magyar kormányban, mint a 

román állami vagy európai uniós intézményekben 
2024. február 15. – MTI, hirado.hu, maszol.ro, Ma.hu 

A háromszéki magyarok jobban bíznak a magyar kormányban, mint a román állami vagy 

európai uniós intézményekben, de a helyi és megyei önkormányzat munkájával is elégedettek 

- derül ki abból a felmérésből, melyet csütörtökön ismertettek Sepsiszentgyörgyön. A 

Háromszéki monitor című kérdőíves közvélemény-kutatás eredményeit Tamás Sándor, a 

Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) háromszéki szervezetének elnöke és Barna 

Gergő szociológus mutatta be. A sajtótájékoztatón elhangzott: az adatfelvétel 2023. szeptember 

21. és október 13. között történt Kovászna megye felnőtt magyar lakosságára reprezentatív, 

1877 fős mintán, emelt számú almintákkal négy városra: Kézdivásárhely, Kovászna, Barót és 

Sepsiszentgyörgy. Utóbbi esetében a román lakosok véleményét is mérték. Az intézményekbe 

vetett bizalmat tudakoló kérdésnél a legtöbb válaszadó - 83 százalék - Magyarország 

kormányát jelölte meg, ezt 73 százalékkal a helyi önkormányzat követi. Az Európai Unió iránti 

bizalom 31, a NATO iránti 27 százalékos, míg Románia államfőjében a háromszéki magyarok 

18, a román kormányban 17, a román parlamentben 15 százaléka bízik. Az adatok szerint 18 

százalék gondolja azt, hogy Romániában jó irányba mennek a dolgok, 78 százalék az ellenkezőt 

vallja. Barna Gergő közölte: Románia megítélésében általában borúlátóak a háromszéki 

magyarok, de a mostani arány az átlagosnál is nagyobb. 

 

Amíg még magunk dönthetünk a pénzről 
2024. február 15. – szekelyhon.ro 

Az idei költségvetésre vonatkozó tervek kerültek napirendre Tamás Sándornak, Kovászna 

megye tanácselnökének szerdai sajtótájékoztatóján, ahol a régiósítás is szóba került. Mint 

elhangzott: Brassó, Kovászna és Hargita megye esetleges összeolvadásával 42,4 százalék 

magyar ajkú és 53,1 százalék román ajkú lakosság lenne. A megyei önkormányzat elnöke egy 
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felmérést mutatott be, amely szerint jelenleg a PSD ugyan 30 százalékkal vezet a 

népszerűségben, de szorosan mögötte következik a George Simion által irányított AUR is 20 

százalékkal, amihez szorosan kapcsolódik a Diana Șoșoacă vezette S.O.S követőtábora, 

nagyjából 7 százalékkal. Az utóbbiak „egy tőről fakadnak”, így összességében 27 százalékos 

támogatottsága is lehet a szélsőségesen nacionalista AUR-nak a végső döntéskor. Tamás 

Sándor nyomatékosította azt is, hogy bár a román pártoknak a moldvai közösség támogatása 

biztosított, az erdélyi magyaroknak nincs ekkora szavazóbázisa, ezért minden magyar 

választópolgár voksa számítani fog. Mint mondta, az RMDSZ-nek nagyjából 6 százalék körül 

járhat a népszerűsége, a kisebbségi pártnak pedig – szerinte – az volna a legelőnyösebb felállás, 

ha az európai parlamenti, valamint a helyhatósági választásokat is egyszerre, június 9-én 

szerveznék meg. 

 

A határidő a legjobb múzsa, avagy rekordmegvalósítások 2023-ba 
2024. február 15. – szekelyhon.ro 

Ha a címben is említett határidő szorítása egybeesik egy választási időszakkal, akkor csodák 

születhetnek – még a közigazgatásban is. A következőkben a hat székely (nagy)város 2023-as 

költségvetési megvalósításait elemezzük. Azért is vártuk nagy érdeklődéssel e városok 

zárszámadását, mivel a 2023-as évet minden érintett város példa nélküli magas költségvetési 

tervekkel kezdte. A példa nélküli magas büdzsékre a magyarázat akkor egyszerű volt: az előző 

európai uniós költségvetési ciklusban elnyert EU-s projektek meghosszabbított határideje 

2023. december 31. volt, így e dátumig kellett (volna) azokat befejezni.  

 

Összefogással létrejöhet a családtípusú gyermekotthon Zsobokon, ahol a magyar 

iskolát is veszélyeztetheti az átszervezés 
2024. február 15. – Krónika 

Családtípusú otthonná kell átalakulnia a zsoboki Bethesda Gyermekotthonnak, ugyanis a 

jelenlegi gyermekvédelmi törvény nem engedélyezi a nagy létszámú központok működését. Az 

uniós projekt keretében épülő házak befejezéséhez még 250 ezer euró önrész szükséges, ezért 

a Szilágy megyei intézmény Erdély-szerte jótékonysági akciókat szervez. Ruzsa Erzsébet, az 

otthon igazgatója az átszervezés nehézségeiről, a gyerekek viszonyulásáról beszélt a 

Krónikának.  

        
Berényi: Nem ilyen Európai Unióba léptünk be 
2024. február 15. – Ma7.sk 

Az Európai Parlament egyik legfontosabb szakbizottsága, a LIBE tegnap jóváhagyta az ún. 

migráns paktumot – írja közösségi oldalán Berényi József, a Magyar Szövetség elnökségi tagja. 

Eszerint minden tagországnak kötelezően be kell fogadnia egy előre meghatározott számú 

migránst, ellenkező esetben büntetést kell fizetnie. Berényi szerint ez a döntés előrevetíti, hogy 

az Európai Parlament közgyűlése is rábólint majd a javaslatra. ” Egyértelműen ki kell mondani, 
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hogy ennek az érzékeny kérdésnek a kapcsán a többség ráerőlteti az akaratát a kisebbségre”– 

írja Berényi József. Véleménye szerint az ún. migráns paktum elfogadása is mutatja, hogy 

mennyire fontos a tagországok lehető legszélesebb vétójogának a megőrzése. 

 

Hogyan segíthet Forró Krisztián államfőjelöltsége abban, hogy ismét legyen 

magyar EP-képviselőnk?  
2024. február 15. – Felvidék.ma 

Tárnok Balázs, a Nemzeti Közszolgálati Egyetem Európa Stratégia Kutatóintézetének 

megbízott intézetvezetője az InfoRádió Aréna c. műsorában Forró Krisztián indulását az 

elnökválasztáson nagy jelentőségűnek nevezte. „Azzal, hogy a magyaroknak lesz jelöltjük az 

államfőválasztáson, jelezzük ezáltal is, hogy Szlovákia egyenjogú polgárai vagyunk, és mi is ott 

vagyunk” – mondta, majd három pragmatikus okát jelölte meg: 1.) alkupozíció, 2.) tematizálni 

a felvidéki magyarokat érintő kérdéseket, 3.) felkészülés az EP-választásokra. „A Magyar 

Szövetségnek össze kell kapnia magát, el kell hitetnie a választóival, hogy itt egy potens pártról 

van szó, amelyre ha szavaznak a választópolgárok, az nem lesz kidobott szavazat.” – tette hozzá. 

 

A Házasság Hete Rimaszombatban 
2024. február 15. – Felvidék.ma 

A Szövetség a Közös Célokért Rimaszombati Területi Irodája a Házasság Hete alkalmából 

találkozóra hívta a házaspárokat, érdeklődőket a Szent-Ivány József Közösségi Házba. 

„Tájékoztattuk az érdeklődőket a Köldökzsinór-programról, átadtuk a Rákóczi Szövetség 

Babanaplóját, továbbá a SZAKC ajándékát, a Family magazint, megvitattuk a házasélet 

szépségeit. A lelkivezetést nt. Agócs Tímea, a nemesradnóti gyülekezet lelkésze szolgáltatta” – 

számolt be Pósa Erzsébet, a Szövetség a Közös Célokért Rimaszombati Területi Irodájának a 

vezetője. Az alkalomhoz csatlakozott a Nemesradnóti Református Egyházközség és a Rákóczi 

Szövetség Balogvölgyi Helyi Szervezete is. 

 

A Magyar Szövetségnek nincs egységes álláspontja a nemi erőszak elévülési 

idejének csökkentéséről 
2024. február 15. – Új Szó 

Nincs közös pártálláspontja a Magyar Szövetségnek a büntető törvénykönyv módosításáról, így 

a korrupcióért járó büntetések és a nemi erőszak elévülésének lerövidítéséről, de a pártvezetés 

egy része helyteleníti a törvénymódosítás egyes részeit. Forró ezt azzal indokolta, a Magyar 

Szövetség gyűjtőpárt, így ideológiai és más kérdésekben nincs mindig közös álláspontjuk. 

Hozzátette azonban, hogy márciusban újra ülésezik az elnökségük, illetve jövő héten 

szombaton ül össze az Országos Tanácsuk, így lehet, hogy ezen testületek valamelyikén 

pártálláspontot is. Forró úgy nyilatkozott, hogy a kormány vezető tisztségviselőivel való 

kommunikáció során is elsősorban specifikusan a nemzetiségi közösségek számára fontos 

témákról, így a kétnyelvűségről, a hiányzó infrastruktúra-fejlesztéséről beszél. Az ellenzék által 

a Btk. módosítása elleni tiltakozásból összehívott tüntetéseken pedig a jövőben sem akar részt 

venni. 
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Érsekújvárban ünneplik a Csemadok megalakulásának a 75. Évfordulóját 
2024. február 15. – Új Szó 

Március 9-én az országos viszonylatban elsőként megalakult Csemadok alapszervezet 

székházában tartják az emlékünnepséget, tájékoztatott Neszméri Tünde a kulturális szervezet 

országos elnökségi tagja. A Csemadok Országos Elnöksége a területi választmányok javaslatára 

ebből az alkalomból 20 személyt emlékplakettel tüntet ki. 1949. március 20-án az érsekúvári 

Sokol-házban 120 taggal, mintegy ötszáz személy jelenlétében hozták létre a Szlovákiai Magyar 

Társadalmi és Közművelődési Szövetség elődjének, a Csehszlovákiai Magyar Dolgozók 

Kultúregyesületének első helyi szervezetét. 

    
Magyarokat is kitüntet a szerb államfő 
2024. február 15. – Magyarszo.rs, PannonRTV 

Szerbia államiságának napja alkalmából 107 magánszemély és intézmény vehet át ma 

kitüntetést Aleksandar Vučić államelnöktől. Az állami elismeréseket többek között három 

vajdasági magyar is átveheti, de kitüntetésben részesül Rusz Harry Alex, Magyarország Európa 

Tanácshoz akkreditált rendkívüli és meghatalmazott nagykövete, az Európa Tanács Fejlesztési 

Bankjának elnöke is. A ma nyilvánosságra hozott névsoron megtalálhatjuk Vitkayné Kovács 

Vera operaénekest és egyetemi tanárt is, akinek munkásságát elsőfokú Karađorđe-csillaggal 

ismerik el. A gyertyaszentelői érdemrendet Bálint Béla akadémikusnak, a belgrádi Katonai 

Akadémia Transzfuziológiai és Hematológiai Intézet orvosának ítélték oda idén. Ostrogonac 

Robert szabadkai mozdonyvezető viszont a Miloš Obilićről elnevezett bátorság-aranyérmet 

érdemelte ki. Emlékeztetőül: tavalyelőtt ilyenkor az elsőfokú gyertyaszentelői érdemrendet 

Pásztor István, a Vajdasági Magyar Szövetség megbecsült vezetője a tartományi képviselőház 

elnökeként vehette át az államfőtől. 

 

Hogy itthon tartsuk a fiatalokat 
2024. február 15. – Magyarszo.rs 

A kúlai önkormányzat dísztermében szerdán átadták azokat a szeződéseket, amelyeknek 

értelmében a község jutalomban részesíti azokat az egyetemi hallgatókat, akik tanulmányaik 

során 9-es vagy annál magasabb átlageredményt értek el. A szerződéseket Valka Károly 

alpolgármester és Bojana Dević, a kúlai önkormányzat szociális tevékenységekkel foglalkozó 

osztályának vezetője adta át. A jelen lévő egyetemistákat először Jelena Pavkov, a kúlai 

polgármester segédje köszöntötte, és rámutatott, hogy az önkormányzat jelentős forrásokat 

fordít a diákok sikerének ösztönzésére. Egyúttal hangsúlyozta, a község számít a fiatal és 

képzett emberekre. Valka Károly a szerződések átadását megelőzően reményét fejezte ki, hogy 

a fiatalok tanulmányaik befejezése után visszatérnek környezetükbe, és közösen dolgoznak 

tovább a város előrehaladásán. Szavai szerint az idén 78 egyetemista kap támogatást. 
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A jobb életkörülmények biztosításán fáradoznak 
2024. február 15. – Magyarszo.rs 

Míg Szajánban a tavalyi év során két kisebb utca útszerkezetét murvakővel javították ki, illetve 

mart aszfalttal tették járhatóbbá a határutakat, addig idén az óvoda tetőszerkezetének a teljes 

körű felújítását, továbbá a művelődési ház fűtési rendszerének korszerűsítését tervezik, illetve 

folytatják a közutak és a földutak rendezését. A helyi közösség folyamatosan a jobb 

életkörülmények teremtésén dolgozik, lehetőségeik és anyagi kereteik függvényében, erősítette 

meg Tóth Zoltán, a szajáni helyi közösség tanácsának elnöke. – A helyi közösségünk az idei 

évre kilencmillió-háromszázezer dináros költségvetéssel számolt, amelyből fedezni tudjuk az 

alkalmazottaink fizetését, illetve a szokásos kiadások mellett a helyi közösséghez tartozó 

épületek kisebb karbantartását is – kezdte a beszámolóját a tanácselnök. 

 

Székely Tibor - élete és munkássága 
2024. február 15. – PannonRTV 

Ezzel a címmel írt könyvet az író-felfedezőről Viktorija Šimon Vuletić. A kötet bemutatóját a 

Szabadkai Városi Múzeumban tartották, ahol egy dokumentumfilmet is megtekinthetett a 

közönség, amely tulajdonképpen Székely egyik utolsó interjúja volt. Viktorija Šimon Vuletić 

néprajzkutató kétnyelvű monográfiájának alapjául egyebek mellett a világutazó és 

eszperantista igazgatóként eltöltött évei és utolsó nagy útjának krónikája szolgált. Ez utóbbiról 

egyébként naplót is írt, A pápuák szigetén címmel. 

 

Diósi Árpád fotókiállítása Újvidéken 
2024. február 15. – Magyarszo.rs 

Az Amerikai Kuckó Művelődési Központhálózat újvidéki irodájában a múlt héten megnyílt 

kollégánk, Diósi Árpád első önálló fotókiállítása. A Jazz and beyond című kiállítás 22 jazz- és 

rockkoncert pillanatát örökíti meg, a szemlélővel érzékelteti a zene születésének pillanatát, 

akárcsak a jazz- és a rockfotózás közötti különbségeket. Vitomir Simurdić, a kiállítás kurátora 

elmondta, az elmúlt 24 Újvidéki Jazzfesztiválon készült fotók után kutatva figyelt fel Árpádra, 

akiről kiderült, hogy nemcsak az újvidéki jazzfesztiválon készített fotókat, hanem a szabadkain 

és a magyarkanizsain is, de megfordult sok más településen és koncerten, például az EXIT-en 

is. 

 

Fanni vár otthon… 
2024. február 15. – Magyarszo.rs 

A Kodály Zoltán Magyar Művelődési Központ 24. alkalommal hirdette meg a Bálint-napi 

irodalmi és hatodik alkalommal a képzőművészeti pályázatot a Topolya község területén lévő 

általános és középiskolás tanulók részére. Az irodalmi pályázat idén az általános szerelmes 

témák mellett a 80 éve elhunyt Radnóti Miklós előtt tisztelgett, aki 17 évesen ismerte meg élete 

szerelmét, a nála egy évvel fiatalabb Gyarmati Fannit. Ugyanahhoz a tanár házaspárhoz jártak 

matematikakorrepetálásra. Radnóti 1935-ben vette feleségül Fannit, boldog házasságuk 1944-

ben a költő tragikus halálával ért véget. A bírálóbizottság tagjai, Rácz Ejzler Evila 
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kommunikáció- és médiaszakember, Szabó Anikó magyar szakos tanár és Herceg Elizabetta, a 

Magyar Szó újságíró-szerkesztője erősnek ítélték meg a mezőnyt, mind a vers, mind a próza 

kategóriában. Több mint ötvenen írtak a pályázatra. 

       
A KMKSZ napirenden kívánja tartani a határsávengedély ügyét 
2024. február 15. – Karpat.in.ua 

Az ukrán kormány még múlt decemberben döntött úgy, hogy úgynevezett határsávengedélyt 

vezet be, melynek értelmében, aki az ország határa melletti 5 km-es övezetben lakik, annak 

speciális engedélyre lesz szüksége a települések közötti szabad mozgáshoz. A rendelet 

értelmében csak annak nem kell igényelnie ilyen dokumentumot, aki nem hagyja el a községét, 

annak azonban, aki az érintett régióban pl. mezőgazdasággal foglalkozik, már igen. Brenzovics 

László, a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség elnöke most levélben kéri arra Denisz Smihal 

ukrán miniszterelnököt, hogy a helyieknek a személyi igazolvány is elegendő legyen a szabad 

mozgáshoz. Arra is felhívja a kormányfő figyelmét, hogy a változások jelentősen megnehezítik 

az itteniek lakóhelyükre vagy munkahelyükre való eljutását. Kárpátalja 460 kilométer 

hosszúságban az Európai Unió négy országával is határos, a módosítás pedig öt kárpátaljai 

járás lakosait érinti hátrányosan. Brenzovics László hozzátette: a kérdést a továbbiakban is 

napirenden kívánják tartani. Mások szerint, ha a megyében élő összes állampolgár, akinek 

szüksége van az engedélyre, a Határőrszolgálathoz fordul, akkor az úgy leterheli őket, hogy 

azoknak nem lesz idejük a határt őrizni. A KMKSZ mellett a Kárpátaljai Határmenti 

Önkormányzatok Társulása is levélben fordult az ukrán miniszterelnökhöz, annak érdekében, 

hogy a helyieknek a személyi igazolvány is elegendő legyen a szabad mozgáshoz. Válasz 

egyelőre nem érkezett. 

 

Kárpátalján turnézott Curtis 
2024. február 15. – Karpat.in.ua, KISZo.net 

A Kárpátaljai Kultúrkaraván meghívására vidékünkön turnézott Széki Attila, alias „Curtis”. A 

két napos látogatása alatt Nagydobronyban és a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola 

Felsőfokú Szakképzési Intézetében találkozott a fiatalokkal, majd kedd este a Makkosjánosi 

Helikon Hotelben tartott előadást, amelyet a szokásoktól eltérően beszélgetéssel kezdett 

Kudlotyák Krisztinával, a Kultúrkaraván vezetőjével. Curtis visszatérő vendég már 

Kárpátaljára, ami annak is betudható, hogy a helyi fellépések mellett több baráti és rokoni szál 

köti vidékünkhöz. A beszélgetés során azokról a tapasztalatokról számolt be, amelyek 

meghatározták eddigi életét és pályáját. Természetesen nem maradhatott el egy rövid koncert 

sem, ahol, bár csak néhány szám erejéig, de igazi koncerthangulat alakult ki. Akárcsak a 

korábbi rendezvények, Curtis mostani kárpátaljai turnéja is jótékonysági célt szolgált, az urnák 

ismét azon családok számára voltak kihelyezve, akik a háborúban vesztették el a fronton 

szolgáló családfenntartójukat. 
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Művészetterápia időseknek 
2024. február 15. – Karpat.in.ua 

Havonta kétszer az idősek összegyűlnek a Caritas Hubban. Vigaszért, beszélgetésekért és új 

ismeretekért jönnek, mert az önfejlesztésnek nincs korhatára. Ezekre a találkozókra bárkit 

meghívnak: belső menekülteket és helyieket egyaránt Nem igazán számít, hogy mi a találkozó 

témája, vallják a résztvevők, mert itt a beszélgetés a lényeg. A Caritas Hub valóban családias 

helyszín. Tetyana ajándékkal érkezett a művészetterápiára, hogy gratuláljon barátnőjének 

születésnapja alkalmából. Ő maga is Horlivkából származik. Kétszer menekült el a háború elől. 

Ezért Tetyana számára a Caritas találkozói arról szólnak, hogy új érzelmekkel és 

beszélgetésekkel tölti meg az életét. A művészeti terápiát ezúttal Natella Ovszijenko vezette, aki 

saját példájával motiválja az időseket, hogy új, kreatív tevékenységekbe kezdjenek. A 

művészetterápia örömet és inspirációt nyújt a mesterkurzus résztvevőinek és a művésznek is. 

 

A 100. túrája felé menetel a Kárpátaljai Hazajáró Egylet 
2024. február 15. – Karpat.in.ua 

Az igazán elszánt természetjáróknak az esős időjárás sem jelent akadályt, hogy a hétvégi 

szabadságot kihasználva túrázni induljanak. A Kárpátaljai Hazajáró Egylet tagjai ezúttal a 

Munkácstól csupán néhány km-re fekvő, Obavai szikla meghódítását tűzték ki célul. Az 

összesen 8 km-es túra Szinyák, magyarul Kékesfüred település határából indult. Az egyesület 

megalakulása óta számos hagyományt, szokást honosított meg, de újakat is életre hívott. 

Például idén először adták át a hazajáró kupát, melyet Kovács István tagtársuk érdemelt ki, 

hiszen az elmúlt évben ő tette meg a legtöbb km-t a túraszezon alatt. A sárga jelzésű túraútvonal 

meglehetősen nehezebbnek bizonyult a ragadós sár miatt, azonban ez senkinek sem szegte a 

kedvét.  

 

A roma nemzetiségű lakosság népszámlálását tervezik Kárpátalján 
2024. február 15. – Karpat.in.ua 

A roma nemzetiségű lakosság összeírását tervezik idén Kárpátalján – tudatta február 15-én a 

Novini Zakarpattya internetes hírportál. A teljes és naprakész statisztikai adatok elősegítik a 

romák társadalmi és jogi védelmének, valamint közösségeinkbe való integrálásának 

hatékonyabb biztosítását. Roman Moldavcsuk, a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatási 

Hivatal nemzetiségi és vallási főosztályának vezetője elmondta, hogy a roma közösséggel való 

további munkához egyértelmű interakciót kell kialakítanunk a helyi önkormányzatokkal, a 

köz- és karitatív szervezetek képviselőivel. Ezért tereptalálkozókat tervezünk olyan 

közösségekben tartani, ahol nagyszámú roma nemzetiségű él. 
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Ünnepélyes keretek között átadták a magyar kormányzati támogatással 

megépített petrinjai általános iskolát 
2024. február 15. – Kepesujsag.com 

Magyarország és Horvátország, a magyar és a horvát nemzet barátságának bizonyítékaként 

hétfőn délelőtt átadták az újonnan megépült I. Petrinjai Általános Iskolát. Szijjártó Péter 

magyar külgazdasági és külügyminiszter és Radovan Fuchs horvát oktatási miniszter vágták át 

a szalagot. 2020 decemberének végén és 2021 január elején 4,5-6,3 erősségű földrengések 

rázták meg Közép-Horvátországot. A katasztrófa leginkább Petrinja várost sújtotta. 

Negyvenkétezer épület sérült meg. Annak idején a budapesti kormány, karitatív szervezetek és 

magánemberek az elsők között ajánlották fel segítségüket Horvátországnak, a magyar kormány 

hosszú távú támogatási programot is indított. Ez utóbbinak része a petrinjai iskola is, amelyet 

hétfőn Szijjártó Péter magyar külgazdasági és külügyminiszter és Radovan Fuchs horvát 

oktatási miniszter adott át közösen. 

 

Nyugat-szlavóniai magyarok a Kárpát-medencei gasztronómiai fesztiválon 
2024. február 15. – Kepesujsag.com 

Február 10-én tizenegyedik alkalommal rendezték meg a Vas Megyei Gasztronómiai Fesztivált 

és Böllérversenyt. A győrvári rendezvénytéren zajló eseményen idén 27 csapat vett részt az 

egész Kárpát-medencéből, Horvátországot Pakrác és Daruvár közös csapata képviselte. Sok 

ezer látogatója volt a tizenegyedik alkalommal megrendezett Vas Vármegyei Gasztronómiai 

Fesztiválnak. Özönlött a tömeg a Kárpát-medence legnagyobb közösségi disznóvágására. A 

megnyitón a házigazda település, Győrvár nevében Kaczor Zsolt Mihály polgármester 

köszöntötte a hatalmas vendégsereget. Mint mondta, a rendezvénynek küldetése van: kiállnak 

a hagyományok mellett és népszerűsítik azokat, mivel a természetes úton megtermelt és 

megteremtett, kiváló minőségű és egészséges magyar élelmiszernek nem csak múltja, de jelene, 

jövője is van. A fesztivál erőssége volt az is, hogy a magyarországi csoportok mellett szinte 

minden külhoni magyar régió jelen volt a rendezvényen, így Győrváron egy napig 

nemzetegyesítő erővel is bírt a gasztronómia. 

 

Idén Sepsén kezdődött a magyar kártya kedvelőinek találkozója 
2024. február 15. – Kepesujsag.com 

Negyedik éve nagy népszerűségnek örvend a magyarkártya-játék hódolóinak a találkozója. Az 

idei első összejövetel házigazdái a sepsei HMDK-alapszervezet tagjai voltak. Minden idők 

legnépszerűbb játékszere a játékkártya, hosszú évszázadokon át arisztokraták, polgárok 

hódoltak neki, de a katonák, diákok, asszonyok és a pórnép körében is egyaránt népszerű volt. 

Magyarságunk berkeiben is sokan hódolnak a kártyajátéknak. A HMDK sepsei, pélmonostori, 

kórógyi alapszervezete, valamint a Vukovári Magyarok Egyesületének tagjai négy éve közös 

belotte-versenyt indítottak, és azóta felváltva találkoztak a négy településen. Az idei évtől a 

sepsei, a kórógyi és vukovári magyarok vesznek részt a találkozókon. 
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Üléseztek a kopácsi tűzoltók 
2024. február 15. – Kepesujsag.com 

A nagy múltú kopácsi önkéntes tűzoltóegylet a múlt pénteken tartotta rendes évi közgyűlését, 

ahol az elmúlt időszakban történtekről számoltak be a tagságnak és a meghívott vendégeknek. 

Kopácson 1892-ben alakították meg az önkéntesekből álló tűzoltóegyletet. Az egyesület kisebb 

megszakítások mellett 1991-ig nagyon aktív tevékenységet folytatott, és hetvennél is több tagot 

tartottak nyilván. Mint minden egyesület, így a tűzoltók szervezete is a háborús évek után, 

1998-ban újította föl munkáját. Pár évvel ezelőtt pedig vezetőségváltásra is sor került, ami után 

igyekeztek újra fellendíteni az egyesületi életet. 

 

Farsangi összejövetelek országszerte 
2024. február 15. – Kepesujsag.com 

Vidékünk legnagyobb farsangi rendezvénye, a várdaróci kakas-ütés mellett a hétvégén magyar 

egyesületeink Zágrábban, Kőben, Szentlászlón, Vukováron, Čakovcin és Pulában is szerveztek 

farsangi összejöveteleket. A zágrábi Ady Endre Magyar Kultúrkörben is ápolják a farsangi 

szokásokat, a hétvégén felnőttek számára szerveztek jelmezbált, egy héttel korábban pedig a 

gyerekek bújtak jelmezbe. A szentlászlói Rozmaring egyesület fő tevékenysége a népdaléneklés 

és hagyományőrzés. Saját rendezvényeiken kívül a legtöbbször saját régiójukban, vagyis 

Szlavóniában vendégszerepel kórusuk, de a Drávaszögben és a tengermelléken, valamint 

Magyarországon és a Vajdaságban is bemutatkoztak már. Besegítenek falujuk minden 

egyesületének a munkájába, és az iskolai programokon is szerepet vállalnak, énekléssel, 

kézimunkáik bemutatásával, lángos- és fánksütéssel. 

 

„A jó ügy érdekében végzett munka mindig motivál” 
2024. február 15. – Kepesujsag.com 

„A jó ügy érdekében végzett munka mindig motivál” – mondja riportalanyom, Ágoston 

Gergely, azzal folytatva, hogy így pedig nem is volt olyan nehéz megérni a kilencven évet. Annak 

dacára, hogy a múlt héten a 91. életévébe lépett, most is épp egy autóbusznyi magyar turista 

fogadását szervezi. Múlt héten ünnepelte 90. születésnapját Ágoston Gergely idegenvezető, a 

HMDK Tengermelléki-fennsíki megyei alapszervezetének elnökségi tagja, megyei magyar 

kisebbségi képviselő. A környék elismert és többszörösen kitüntetett, kedvenc idegenvezetője 

a turisták kalauzaként szorgoskodik ma is, az Isztriai-félszigettől a Kvarner-öblön keresztül 

Plitvicéig. Kiemelt figyelmet fordít arra, hogy a magyar turistáknak és a horvátoknak 

bemutassa a tengermelléki régió közös történelmét, ezáltal szorosabbá és barátibbá téve a 

magyar-horvát kapcsolatokat. 

 

Kakas-ütés Várdarócon: télűzés tavaszias időben 
2024. február 15. – Kepesujsag.com 

Szép időben és vidám hangulatban zajlott az idei, sorrendben a 22. Várdaróci Kakas-ütés is: 

rengeteg embert mozgatott meg a szabadtéri program, a kultúrműsor és a főzőverseny is. Egy 

báli mulatságokban, gyerekprogramokban és persze fánkban gazdag farsangi időszakot 
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búcsúztattunk hétvégén, vagy, ahogy a néphagyomány mondja, „farsangfarkán” térségünk 

legnagyobb karneváli programjával, a Várdaróci Kakas-ütéssel. Az idei volt sorrendben a 22., 

vagyis a várdaróciak a 2000-es évek elején elevenítették föl az alfalusi télűző hagyományokon 

alapuló programot, nem sokkal a honvédő háború után, amikor „télűzésre” és „tavaszvárásra” 

kétféleképpen is tekinthetett a jobb történelmi időkben reménykedő közösség. A rendezvény 

sikere töretlen, idén is sok embert mozgatott meg: helyiek és vendégek, jelmezesek és civilek, 

gyerekek és felnőttek vettek részt a kakas-ütésen. 

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. február 15. – Kossuth Rádió 

 

Zajlik az elnökválasztási kampány Szlovákiában. Eredetileg 11 jelölt volt, egy azonban nem 

tudta összegyűjteni az induláshoz szükséges aláírásokat, így tízen maradtak. Egy nem szlovák 

nemzetiségű van közöttük, Forró Krisztián, a Magyar Szövetség elnöke, aki a személyes 

találkozókra alapozza kampányát. Ezeknek a találkozóknak a hangulatáról beszélt Forró 

Krisztián. 

 

Azok a magyar választók, akik korábban szlovák pártokra szavaztak, úgy tűnik, nehezen 

meggyőzhetők, és nehezen szerezhetők vissza a Magyar Szövetségnek. Erről tanúskodik egy 

felmérés, melynek eredményeiről Bíró László pártigazgató számolt be.  

 

Soós Zoltán Marosvásárhely polgármestere sajtótájékoztatón ismertette a megválasztása óta 

eltelt közel 4 év városfejlesztési eredményeit és bejelentette: újabb mandátumért indul az idei 

helyhatósági választásokon. Az elmúlt időszak eredményeiről szólva a városvezető kiemelt: a 

nagy infrastrukturális beruházások mellett figyelmet fordítottak - többek között - az oktatás 

korszerűsítésre, iskolák felújítására, a tömegközlekedés modernizálására, bővítésére is. 

 

2024-ben is folytatja egészségügyi szűréseit a Katolikus Karitász orvosmissziója Kárpátalján. 

Ezúttal az ungvári járási Ráton, a Szent Mihály családi típusú gyermekotthonban fogadták az 

előre regisztrált 150 pácienst. Az orvosmisszió eddig 67- szer járt Kárpátalján, ezalatt 10 500 

szűrést végeztek el.  

 

Magyar nyelven tartanak ingyenes elsősegély tanfolyamokat kolozsvári iskolákban. Az első 

ÉletmentŐ tanfolyamot két évvel ezelőtt szervezte meg a Mathias Rex Egyesület és az RMDSZ 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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kolozsvári szervezete. Azóta számos kolozsvári tanintézménybe eljutottak. A két év 

tapasztalatairól, és tanfolyamokról az egyesület elnöke Szikszai Orsolya beszélt.   

 

A tavalyi év a Magyar Ház felújításával telt a temesvári Várbástya Egyesület számára. A város 

magyarságának adakozásából közel száz éve alapított létesítményt később államosították. 

2022-ben a magyar kormány támogatásával sikerült visszavásárolni, akkor került a Várbástya 

Egyesület kezelésébe. A szervezet tavaly több jelentős eseményt is rendezett – mondta Tamás 

Péter elnök. 

 

Az egykori baráti társaság kolozsvári vidám szalonnázásából és Pál István Szalonna húzta 

táncházból egy rendezvénysorozat nőtte ki magát. Így most már Brassóban is ötödik 

alkalommal rendezik meg a Szalonnafesztet, amely ma déltől vasárnapig tart. Önök most azt 

mondják, de hiszen böjt van, ám ma, torkos csütörtökön még minden húsnemű fogyasztása 

megbocsájtható. 


